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když jsem před mnoha lety přišel mezi křes-
ťany, slyšel jsem svérázný výklad toho, co zna-
mená oběť chvály: Když se mi nechce  chválit 
Boha, musím se překonat, tedy přinést oběť. 
Automaticky to vycházelo z představy, že oběť 
je něco obtížného a nepříjemného.

„To ale byla velká oběť!“ Tak by mohla 
vnoučata mluvit o svém dědovi, který ze mzdy 
rakousko-uherského úředníka splácel hypo-
téku na dům, kde se vnoučátka narodila. Zna-
mená to, že si patriarcha nemohl moc vyha-
zovat z kopýtka. Uskrovňoval se, lepší ze dvou 
pokojů svého nového předměstského domku 
pronajal cizí rodině, na štítovou stěnu nechal 
za pouhých deset korun ročně umístit reklamu 
na mýdlo Hellada a platil a platil a platil. Jeho 
dcery pak už žily ve vlastním a jeho vnoučata 
vystudovala, učila na univerzitě a vydávala 
odborné publikace. Podle toho je obětí míněno 
dlouhodobé uskrovnění se a omezení života. 
Obětavého člověka obdivujeme a oceňujeme ho 
tím víc, čím víc musel „obětovat“ nebo čím víc 
se musel „obětovat“.

K představě neochotné neradostné oběti 
se v náboženských souvislostech řadí také 
zásluhy takové oběti. Něco obětuj a Bůh ti za to 
požehná. Běžně princip „něco za něco“ zaznívá 
v proslovech před sbírkami. „Když budeš 
skoupě rozsévat, budeš i skoupě žnout!“ To je 
sice pravda pravdoucí, ale někdo tomu rozumí 
jako výzvě k nepříjemnému, náročnému 
dávání, k oběti proti srsti. „Dej hodně, abys 
hodně dostal“, to mi navíc připomíná variantu 
„spasení ze skutků“, která se mezi některými 
evangelikály krásně rozkořenila.

Oběť je pravděpodobně pojmem primárně 
náboženským, který označuje vše, co kněz při-
náší Bohu. Oběť v biblickém smyslu ale není 
jen to. Bůh Hospodin totiž nestojí o nic, co by si 
předem nevymínil v rámci smluvního vztahu. 
Zároveň od nás nechce nic, co by nám předem 
k tomu, abychom mu to mohli obětovat, neda-
roval. U starozákonních i novozákonních věří-
cích se nikdo nemůže chlubit, že by byl mimo-
řádně obětavý. Obětí v biblickém smyslu si tedy 
žádné zásluhy získat nelze. 

Pohříchu ale takhle dnes oběti rozumí málo-
kdo. Kde jsem něco takového vzal já? Vzpo-
mínám si na jarní den před 28 lety. Šel jsem 
z práce. Sestupoval jsem z kopce v Praze 5 
a radoval jsem se. Důvodem k radosti byl Bůh: 
Viděl jsem krásu stvoření, slunce, keře, tuším, 
že žluté květy narcisů nebo forsythií, funkcio-
nalistické vilky, které jeho stvoření postavilo, 
asi zpívali ptáci, proč by to nedělali? Určitě 
jsem se radoval i ze všeho, co mi Bůh dal, 
z rodiny, z práce na Životě víry, ze společen-
ství křesťanů. Nemodlil jsem se, ale radoval. 
O ničem jsem nepřemýšlel, neříkal jsem si, že 
je dobré se radovat, nehledal jsem žádné nábo-
ženské souvislosti...

A najednou myšlenka přišla. Vybavil se mi 
šestý verš 27. žalmu: „Obětovati budu v stánku 
jeho oběti plésání (tj. radosti)...“ (Omlouvám 
se ti za kraličtinu, ale jednak je to pro mě při-
rozený jazyk, jednak ten verš v jiných překla-
dech tolik nesedí.) Uvědomil jsem si, že to, co 

právě dělám, je moje kněžská služba Bohu 
nebes. Moje oběť nevyžadovala žádné přemá-
hání, a přitom přesně odpovídala verši, který 
mi vystoupil z Bible. K tomu, aby se moje oběť 
Bohu líbila, nebylo potřeba úsilí ani sebeza-
pírání. Naopak, cítil jsem, že kdybych se to ze 
sebe snažil vyždímat, mou oběť by to kazilo. 
Prožíval jsem, že se Bůh raduje právě z mé 
snadné oběti.

Tento zážitek mi otevřel oči a já jsem ve 
Staré i Nové smlouvě začal nacházet řadu dal-
ších lehkých, novozákonních obětí: vděčnost, 
chválu, přímluvnou modlitbu, půst, čekání 
na Boha. Dávání peněz sem patří také, ale to 
ochotné. Kdyby nás při tom ruka svrběla, už by 
to nebylo ono.

Pavel napsal, že jsme živé oběti (Ř 12,1). 
To je základ pro všechno ostatní. I když si to 
David asi plně neuvědomoval, to, co napsal 
třeba právě ve 27. žalmu, vycházelo z této myš-
lenky. Jestli jsme živé oběti, pak Bohu patří 
každá částečka našeho života. Na stůl jsme 
nevysázeli jen pár korun. Vyložili jsme tam 
všechno a v rámci toho všeho, celého svého 
života, taky třeba myšlenky, city... Protože jsme 
dali všechno, nebudeme už ničeho litovat. Sku-
tečnost, že nejsme sami svoji, nám dává křídla. 
Až ten, kdo dal všechno, má plnou svobodu, 
protože zároveň všechno dostal. Teprve v této 
svobodě můžeme obětovat radostně. Bůh si 
nás vyhradil se vším všudy. Proto mu všechno 
můžeme přinášet a užívat si vztah s ním, ve 
kterém nám i on všechno dává.

Ale co když se ti chválit nechce? (Někdy 
je nám nanic, procházíme těžkými chvílemi 
života – podobnou situaci tady nemám na 
mysli; jde mi o celkové dlouhodobé nastavení 
tvé osobnosti.) Co když se ti nechce finančně 
podpořit dobrou věc, o které si myslíš, že Bůh 
chce, abys ji podpořil? Co když necítíš vděčnost, 
i když víš, že bys vděčný být měl? Co když se ti 
nechce modlit? Nemáš se k tomu snad nechat 
dostrkat, nemáš se zapřít a udělat to? Jsem 
určitě pro. Ale taky je dobré vědět, proč se nám 
nechce.

Můj kamarád misionář Jirka Dohnal kdysi 
napsal: „Oběť je jen tak těžká, kolik nám k ní 
chybí lásky.“ Boha můžeme poslouchat i bez 
prožívání lásky k němu. Čím máme méně 
lásky, tím je ale poslušnost obtížnější 
a oběť trudnější. Proč si službu Bohu 
 komplikovat? Není to zbytečné?  
Není lepší Bohu sloužit s chutí  
než s nechutí?
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„Vy asi máte rád černou barvu...“ začal jsem nesměle rozhovor se studentem, který  
ke mně přistoupil do kupé. Měl na sobě černou mikinu, místo kalhot černou sukni, 
černě namalované nehty. Nic lepšího mě nenapadlo. Na hrudi ohromný  nerezový 
pentagram. Prý se mu líbí jako dekorace. Bibli zkoušel a tu satanskou taky. Na 
Boha ale prý teď nemá čas. Ptal jsem se, jestli je „emo“, a on byl trochu v šoku, že 
takový stařec jako já vůbec ví, co to je. Nebyl. Bylo mu teprve šestnáct, ale vypadal 
starší. Byl originální, sečtělý, přemýšlivý. Ten den zrovna vyšel článek o statisících 
dětí zneužitých francouzskými kněžími, o němž věděl, ale rád si se mnou povídal 
i přesto, že jsem mu řekl, co dělám. 

Byl otevřený. Probrali jsme sebepoškozo-
vání, drogy, ale taky Čapka a  další au-
tory. Právě se rozešel se ženou, s  níž 
se poznal přes on-line seznamku, ale 

sám se považuje za pansexuála, kterého při-
tahují lidé bez ohledu na sexuální orientaci 
nebo genderovou identitu. Spíš ho ale, podle 
jeho slov, přitahují muži. Měl diagnostikova-
nou úzkostnou poruchu. Když jsme se na ná-
draží rozloučili, poděkovali jsme si vzájemně 

za rozhovor a já jsem si pomyslel, že být dnes 
teenagerem je mnohem složitější než dříve. 
Tolik úzkosti, hledání a  rozporných pocitů! 
Ve světě, kde jsou vnější normy hlavním ne-
přítelem, je projekt vlastní identity, toho, stát 

se sám sebou, znásobený narcistním světem 
sociálních sítí opravdu náročná věc. Nietz-
sche by mohl vyprávět.

Před nedávnem jsem jel naopak s pár věří-
cími teenagery víceméně jako taxikář na jeden 
křesťanský hudební festival. Ze zadních seda-
del v  autě streamovali, jak tam jedeme. Mark 
Zuckerberg by z toho musel být v sedmém me-
taversu. Mně tak šlo hlavou, jak málo vlastně 
víme o  skutečném světě věřících teenagerů, 
který existuje paralelně k  jejich času v  besíd-
kách, dorostech a  mládežích. Pastorační po-
radci na festivalech vědí, že realita a  skutečné 
zápasy mladých lidí v  církvi jsou často jiné 
a hlubší, než si chceme připustit. Slova řečníků 
byla silná. Nepřinášeli lacinou víru bez bolesti, 
pochybností a zápasů. Ukazovali na lásku a na-
ději navzdory, víru kamenitých řečišť spíše než 
regulovaných břehů. O  to víc mě zarazil kon-
trast s některými kapelami, u nichž jsem nebyl 
schopen jakkoli proniknout za tu sladkou pozi-
tivní náladu neboli vibe, který mi snad měl na-
vodit pocit Boží přítomnosti. Emoce mi připa-
daly umělé, vyšponované a  ploché. Kdo znáte 

klip „The Worship Song Song“ od skupiny Ran-
dom Action Verb Worship, tak mi asi rozumíte. 
Možná to ale bylo mnou.  

Začal jsem přemýšlet, zda vedle knih o emo-
cionálně zdravé církvi a  vedoucích od Petera 
Scazzera nepotřebujeme také něco o  emocio-
nálně zdravých chválách. O  chválách, které by 
odrážely i to, že jsme komunitami radosti i slz. 
Církví, která – jak to tak hezky vystihli v KS Pl-
zeň – je výškovým táborem, kde oslavujeme svá 
vítězství, ale také oplakáváme své prohry. Kde se 
mísí ta nejhlubší radost, krása, smysl a vděčnost 
s bolestmi, ztrátami, tápáním, hledáním a nejis-
totou. Místem, kde se Kristus setkává s  naším 
upachtěným nenablýskaným lidstvím. Odrážejí 
emoce v našich chválách skutečné emoce, které 
ve vztahu s Bohem prožíváme, nebo jen ty oče-
kávané a žádoucí, které chceme vyvolat, proto-
že tam ve skutečnosti nejsou? Zvláště tam, kde 
jsou chvály spíše prostředkem k prožívání Boha 
než jeho odrazem, mi připadá riziko jejich ná-
hražkovosti nejvyšší.

Když poslouchám hudbu a  texty americké 
zpěvačky Billie Eilish, hudební ikony součas-
ných teenagerek, naprosto chápu, že ji sledují 
stamiliony dívek. Lidé ji obviňují, že hudba 
i klipy jsou depresivní; poukazují na to, že má 
odpovědnost za mladé lidi a že by měla natáčet 
něco veselého. „Ale já nikdy veselá nejsem,“ 
odpověděla na to Billie v  jednom filmovém 
dokumentu. „Proč bych psala o něčem, co ne-
znám? Cítím to, co je negativní. Vnímám tyto 
věci velmi intenzivně. Proč bych o nich neměla 
mluvit? Mít píseň, která přesně popisuje vaše 
emoce, je nejlepší pocit na světě. Díky ní máte 
pocit, že nejste sami. ... Proč tolik lidí šokuje, 
že o tom mluvím? Přitom tolik lidí o těchto vě-
cech mlčí.“ 

Když ji poslouchám, napadá mě, že se 
ve  svých písních možná umíme radovat s  ra-
dujícími, ale ona umí plakat s plačícími. Jako 
žalmisté se nebojí bolestných emocí, které se 
nevyhýbají ani lidem víry. Nepřináší naději 
v Bohu, ale dokáže vstupovat do trápení dru-
hých skrze autentické sdílení sebe samotné 
i  svých zápasů. Stále ještě u ní mám pocit, že 
to není jen kalkul a chytrý marketing. Ale uvi-
díme.

Žijeme v  době epidemie úzkostí, kde zá-
roveň pocit je více než myšlenka. Co cítím, je 
vnímáno jako pravdivé a  autentické. S  pocity 
se přestalo polemizovat. Velká část problémů 
současného života přitom spočívá právě v tom, 
že je veden na základě pocitů. Vůle je pak po-
nechána napospas okolnostem, které pocity 
vyvolávají. Žijeme v  době velkého rozvolnění 
a  experimentování, kdy věci dříve jasně dané 
jsou najednou nesamozřejmé – jako v příběhu 
mladíka z vlaku. O to větší musíme mít schop-
nost naslouchat a doprovázet. 

Zároveň žijeme v době zvětšujícího se hla-
du po naději. Naději „přestože“. Naději, která 
lacině nepřelakuje naše zápasy a  slabosti, ale 
dokáže být zranitelnou a chvějící se. Uvěřitel-
nou. Nadějí kříže a vzkříšení. V té je církev ne-
smírně silná, pokud si dokáže přiznat i  svou 
nedokonalost.                                                      

Mgr. Jiří Unger je tajemníkem  
České evangelikální aliance  
a členem redakční rady Života víry.

úvodník

Naději,  
ale uvěřitelnou,  
prosím
J I Ř Í  U N G E R

Nedokázal jsem 
proniknout za sladkou 
pozitivní náladu, která 
mi snad měla navodit 
pocit Boží přítomnosti.
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